

**المحاضرة المباشرة الرابعة (الرواية الحديثة)**  
د. وصفي شقيرات

1/ King Leopold II had an inferiority complex due to his....stature.

small...huge....middle...unfamiliar

كان لدى الملك ليوبولد عقدة النقص بسبب مكانته الصغيرة

2/ The Force Publique took natives to work under miserable conditions and did not pay them. This was called'..... labour'

half-paid...forced....free..part-time

القوة ببليك أخذت السكان الأصليين للعمل تحت ظروف بائسة ولم يدفعوا لهم أجرا . كان هذا يسمى عمل قسري

3/In the Congo, the women and children were separated from the men and held in  
nostage until the men brought their own quota of.....or ivory.

coffee...silk...spices....rubber

في الكونغو ، تم فصل النساء والأطفال عن الرجال واحتجزوا كرهائن حتى أحضر الرجال حصتهم الخاصة من المطاط أو العاج.

4/ At the Company's offices in the novel, Marlowe finds.....sinister women there  
knitting black wool.

two...three...four....six

في مكتب الشركة في الرواية وجد مارلو امرأتين شريرتين تحيكان الصوف الأسود

5/ Fog is a main.....in HOD.

tone....symbol....motif...theme

الضباب هو رمز رئيسي في رواية قلب الظلام

6/ In HOD, the.....River is the key to Africa for Europeans.

Nile....Orange...Congo...Niger

في رواية قلب الظلام ، نهر الكونغو هو مفتاح أفريقيا للأوروبيين

7/The world has defeated Marlowe; he shifts between the role of the.....and that of  
the 'working tough'

critic....uneducated...intellectual...reader

العالم هزم مارلو . فهو يتحول ما بين دور المتقف و دور الذي يعمل بقسوة

8/ .....are referred to as 'animals' in HOD.

Africans...Marlowe's pilgrims....Europeans...The sailors

في رواية قلب الظلم يشار الى الأفارقة بالحيوانات .

9/ Human heads can be viewed on the top of.....in HOD.

[the fence posts](#)...the administration building.....the custom house....the beacon  
في رواية قلب الظلام يمكنك رؤية الرؤوس البشرية أعلى أعمدة السياج

10/ In his attack of a group of....., Marlowe frightens them with the steam whistle.

wolves....bandits...[cannibals](#)...pilgrims  
في هجومه على مجموعة من آكلة لحوم البشر، مارلو يخيفهم بواسطة صافرة الباخرة

11/ Kurtz's.....tells Marlowe that Kurtz had been a great musician.

[cousin](#)....fiancee....brother....uncle  
أخبر ابن عم كورتز مارلو أن كورتز كان موسيقياً رائعاً.

12/ 'The.....take place inside' is a quote said by the doctor in HoD. What is the original missing word in the quote?

advances....[changes](#)....developments...shifts  
"التغييرات تحدث في الداخل" هي عبارة عن اقتباس من الطبيب في رواية قلب الظلام. ماهي الكلمة المفقودة في الاقتباس؟

13/ Because he is worried that the manager will gain control of his '.....', Kurtz gives Marlowe a bundle of papers for safekeeping.

gold....ivory...rubber...[legacy](#)  
ولأنه قلق من أن يتحكم المدير في "إرثه"، فإن كورتز يمنح مارلو مجموعة من الأوراق لحفظها.

14/ '.....sepulchre' is probably a good example of the city of Brussels.

[whited](#)....varnished....decorated...glazed  
من المحتمل أن يكون "القبر الأبيض" مثالاً جيداً لمدينة بروكسل.

15/ Both Kurtz's cousin and Marlowe have agreed that Kurtz has myriad talents; indeed he is a '.....genius'.

European...[universal](#)...polymathic.....enlightened  
"اتفق ابن عم كورتز ومارلو على أن كورتز لديه عدد لا يحصى من المواهب. في الواقع هو "عبقري عالمي"